
LI L IANA PAN Ă :  
"Atunci cind plec 
drum imi place sa 
că totu 1 va fi bine" 

la un 
cred 

Actoria este o meserie care absoarbe i l uz i i ,  f icţiun i  con
vert ind imaginarul într-o realitate mai bogată. 

În cel mal mic gest Interior se descifrează incet o 
lume care defl inci nu îţi aparJine Îfl gisette un punct 
de sprijin in tine. Existi mereu IN CEPUTUL, spune tînăra 
actriţă Li l iana Pană. Premiu l  de la  Cost ineşti ( iu l ie 1 99 1 )  a 
răsplătit cel mai  b u n  d intre ro lur i le pe care le-a jucat pe 
scena Casandrei :  Aneta Oudu leanu din piesa Galţele de 
Al .  Kiriţescu (spectacol rel u at pe scena Teatrulu i  M ic) .  
Nominal izarea pentru "Dip loma acordată producţi i lor  
şco l i lor  de teatru "  în cadru l  Galei  Premi i lor  UNITER a 
declanşat emoţia şi înfrigu rarea unei  no i  lan sări. 

Actorul e o f i i nţă îndrăzneaţă. Sub t imid itate (repetată 
mărturisire a u nei  i n iţieri resimţite u neori ca miraco l ) ,  sub 
frag i l itatea aparenţelor extra-scen ice Li l i  ana Pană ascunde 
vita lu l  resort d ramatic. 
O Primele roluri d i n  institut au contat ca experienţă artis
tică? Ţi-au în lesnit  pr imele întîl n i ri cu situaţi i  din teatrul 
profesionist? 
• Tot ce am făcut în fCOală are o mare Importanţă. E un 
alfabet ti in acelafl t imp o exersare a puterii de a te des
coperi. Am fi acum un sentiment al  începutului ,  o emoţie 
care se reînnolette. De cînd sînt alei, la Teatrul Mic, 
privesc cu admiraţie fi  timiditate la colegii mei, la 
monttrll sacrl care sînt în acest teatru .  MI-e puţin frică, 
dar nu resimt teama ca o stare lnhlb ltorle. Îmi place să 
lupt, să mă intilnesc cu lucruri care se CÎftlgă cu mult 
efort, să caut. Ce este U fOr n u  mi atrage. Cred ci mese
ria de actor e - pentru mine - un mare noroc. Această 
posibilitate de a ciuta în tine personaje, de a le găsi -
defl nu le binulal o existenţă colncldenti la un moment 
dat cu propria ta viaţă - are ceva aproape magic. Dacă 
m-aţl intreba ce rol mi-ar place si joc nu cre� ci v-at 
putea răspunde prea exact, pentru că at vrea si incerc 
tot. Nu-mi doresc si mă blochez intr-un stil. 
O Rolu l  este o construcţie

' 
sau vine mai mult din intuiţie, 

pri ntr-o percepere inspirată a personaju lu i?  
• Gindul ,  analiza ,  Inspiraţia se topesc treptat intr-o 
unică substanţă. De o bicei sint foarte atentă la 
întîmplările din jurul  meu. Cind urmăresc profi lu l  unul  
personaj il caut peste tot:  acasă, pe stradă, în mine mal 
ales.  Nu  mi pot despărţi de scenă, de acel imaginar-real 
în care îmi este bine. 
O Cu ce u m p l i  acu m ,  din i nterior cuvîntul actor? 
• Nu pot da o definiţ ie. Este o realitate, un om pe care îl 
poţi conjuga la plural în nettlute încă, Infinite moduri. 
Leg actorul de u n  mod de a fi, de firesc. Iubesc foarte 
mult acest cuvînt : firesc. Actorul e ca un pom, e rodire, 
e natură. 
O Există mu ltă s ingurătate în această meserie? 
• E greu de răspuns pe scurt. Da, este. Eu caut singu
rătatea, îmi place. De fapt nu e o singurătate, mă simt 
intotdeauna în raza personajelor mele. Mi se întîmplă 
cind lucrez la un rol să mă trezesc noaptea şi să reflec
tez asupra unul  gest. Mă gîndesc la acea existenţă care 
nu-mi mal poate fi străină, la obiecte, la felul în care le 
înfăşor cu privirea. Este o singurătate frumoasă. 
O Care i-a fost începutul ? 
• Am făcut anul  întîi si doi -la Institutul de teatru din 
Tîrgu-Mureş unde l-am

' 
avut ca profesor pe Constantin 

"Nu vom înceta să exp lorăm 
Şi ţinta întregii noastre explorări 
Va fi s-atingem Inceputul 
Şi să-I aflăm întîia oară" 

T. S .  Eliot 

Doljan. Alei am învăţat nu doar primii  paşi în actorle el şi  
respectul pentru această meserie. E un lucru esenţial :  
respectul pentru ceea ce faci. Apoi am venit la Bucu
retti, la clasa profesorului Florin Zamflrescu. A fost o 
intilnire foarte frumoasă fi fructuoasă. E u n  profesor 
minunat, căruia il mulţumesc pentru ceea ce a făcut, 
pentru mine fi pentru colegii mei. ŞI acum îmi place să 
mă simt studentă. ŞI alei la Teatrul  Mic continui să învăţ. 
Alei, in teatru am alţi profesori :  doamna Leopoldlna 
Bilănuţi, Mltici Popescu au o auri a harului .  E nemai
pomenit să stai in preajma lor, să-I vezi cum lucrează, 
cum respiră fiecare cuvint al  unei replici. Un  profesor pe 
care mi l-at fi dorit este doamna Olga Tudorache. Le 
mulţumesc tuturor oamenilor care m-au ajutat ti m-au 
invăţat. Toate succesele mele le datorez lor. 
O Premiu l  de la Costineşti şi apreci&ri l e  îţi dau o senzaţie 
confortabi lă  sau te apasă? 
• Cred ci e un risc. Pentru mine a fost un început 
frumos. Dar toată această bucurie o împart cu o mare 
responsabilitate pentru ceea ce am făcut, pentru 
lucruri le de care mi voi lega in viitor. Cu cît te sul mai 
sus, cu atît poţi să cazi mal rău. Dar nu acesta e de fapt 
gindul meu. Vreau să lucrez astfel încît premiul de la 
Costinettl să nu fie închis în rama unei amintiri .  N-at 
vrea si se intimple ata ceva. · 
O Cum îţi imaginezi  - pe termen scurt - v i i toru l ,  privin du-1 
nu  ca pe o sumă de roluri , ci prin lenti la unei  stări interioare? 
• MI-I Imaginez frumos. Niciodată nu am gînduri urîte. 
Atunci cind plec la drum îmi place să cred că e totul 
bine. Sint sigură că va f� frumos. 
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